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 افزایش تولید 6 کالای منتخب معدنی 
و صنایع معدنی

بنابر آمار ارائه شده از سوی معاونت طرح و برنامه وزارت صمت 
در ۹ ماهه امس��ال6 کالای منتخب معدنی و صنایع معدنی با 
افزایش تولید مواجه بود. به گزارش شاتا، در ۹ ماهه امسال حدود 
21 میلیون و 650 هزار تن فولاد خام تولید شد که این رقم در ۹ 
ماهه سال گذشته،حدود 1۹ میلیون و ۹86 هزار تن بوده است 
و افزایش 8.3 درصدی را داش��ته اس��ت. در حوزه محصولات 
فولادی از بیش از 1۷ میلیون و 530 هزار تن در ۹ ماهه 13۹8 
به تولید حدود 1۹ میلیون و 1۹۹ هزار تن رسیدیم و افزایش ۹.5 
درصدی را ش��اهد بودیم. حوزه تولید کاتد نیز با افزایش 11.2 
درصدی مواجه بود. بر این اساس در ۹ ماهه 13۹۹ تولید کاتد 
مس به حدود 21۴ هزار تن رس��ید که این رقم در مدت مش��ابه 
پارس��ال حدود 1۹2 هزار تن بوده اس��ت. در زمینه تولید ش��مش 
آلومینیوم خالص از بیش از 203 هزار تن در ۹ ماهه سال گذشته 
به حدود 308 هزار تن در ۹ ماهه امسال رسیدیم که بیش از 51 
درصد افزایش داش��ته اس��ت. در حوزه تولید آلومینا نیز از حدود 
1۷2 هزار تن در ۹ ماهه پارس��ال به حدود 1۷5 هزار تن در ۹ 
ماه امس��ال رس��یدیم که با افزایش 1.8 درصدی مواجه بودیم. 

تولید سیمان نیز 1۴.8 درصد افزایش داشت.

مخالفت اتاق بازرگانی با ارز ۴۲۰۰ تومانی
رئیس اتاق بازرگانی ضمن بیان مخالفت ش��دید اتاق بازرگانی 
ب��ا تخصی��ص ارز ۴200، گفت: می توان به اقش��ار کم درآمد با 
ش��یوه های مناس��ب و ارائه بسته های حمایتی کمک کرد اما از 
رانت ارز ۴200 تومانی جلوگیری کرد. غامحس��ین ش��افعی در 
گفتگ��و ب��ا خانه ملت درباره تخصیص ارز ۴200 تومانی، گفت: 
ما در اردیبهش��ت س��ال ۹۷ نظر اتاق بازرگانی درباره ارز ۴200 
تومانی که مبنی بر مخالفت ش��دید با این سیاس��ت بود، را رسماً 
اعام کردیم. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
درباره مصوبه کمیسیون تلفیق در حوزه ارز، افزود: هرچند باید 
به شرایط تورمی کشور نیز توجه شود اما تداوم چند نرخی بودن 
احتمال رانت و فساد را افزایش می دهد. شافعی ادامه داد: می توان 
به اقشار کم درآمد با شیوه های مناسب و ارائه بسته های حمایتی 

کمک کرد اما از رانت ارز ۴200 تومانی جلوگیری کرد.

رشد 129 درصدی تعداد طرح های 
سرمایه گذاری خارجی

طرح ه��ای صنعت��ی، معدن��ی و تج��اری مص��وب در هی��ات 
س��رمایه گذاری خارجی در ۹ ماهه ابتدای امس��ال از نظر تعداد 
و ارزش نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل رشد کرد. به گزارش 
فارس، حجم س��رمایه گذاری خارجی در ۹ ماهه ابتدای امس��ال 
ب��ه 10۴ میلی��ون دلار رس��ید ک��ه در مقایس��ه با مدت مش��ابه 
س��ال ۹8 در مجموع  ۴8.6 درصد رش��د داش��ته اس��ت.  بررسی 
وضعی��ت طرح ه��ای صنعتی، معدنی و تجاری مصوب در هیات 
س��رمایه گذاری خارجی نشان می دهد که حجم سرمایه گذاری 
طرح های مصوب در ۹ ماهه سال گذشته ۷0 میلیون دلار بوده 
اس��ت.  تعداد طرح های صنعتی، معدنی، تجاری مصوب در ۹ 
ماهه ابتدای امس��ال هزار و ۴۷۷ فقره اس��ت که در مقایس��ه با 
مدت مشابه سال گذشته 12۹ درصد رشد داشته است.  بررسی 
وضعی��ت طرح ه��ای صنعتی، معدنی و تجارت مصوب در هیات 
سرمایه گذاری حاکی از آن است که تعداد این طرح ها در ۹ ماهه 

سال گذشته 6۴5 فقره بوده است.

 موافقت مجلس با تحقیق و تفحص 
از فولاد مبارکه

نمایندگان مجلس شورای اسامی با تقاضای تحقیق و تفحص 
از فولاد مبارکه موافقت کردند. به گزارش ایسنا، تقاضای جمعی 
از نمایندگان برای تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه در دستور 
کار جلسه علنی روز گذشته )چهارشنبه( مجلس قرار گرفت که 
نمایندگان با آن موافقت کردند. در جریان بررس��ی این تقاضا، 
حجت الاس��ام س��یدناصر موسوی لارگانی به عنوان نماینده 
متقاضیان تحقیق و تفحص با بیان اینکه کارخانه فولاد مبارکه 
یک کارخانه منطقه ای و اس��تانی نیس��ت و متعلق به ملت ایران 
است، گفت: گردش مالی فولاد مبارکه نزدیک 100 هزار میلیارد 
تومان یعنی بیش از بودجه عمرانی کش��ور و س��ودش 20 هزار 
میلیارد تومان است. متأسفانه یک شبکه فساد تشکیل شده که 
قراردادهای مافیایی منعقد می کنند. به گزارش ایسنا، در ادامه، 
تقاضای تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه به رأی مجلس گذاشته 

شد که نمایندگان با آن موافقت کردند.

تأثیر وضعیت تولید در بورسی شدن خودرو
همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو با خبرخودرو 
در خصوص وضعیت صنعت خودرو در بازار س��رمایه طی هفته 
گذشته اظهار داشت: طی هفته ای که سپری شد، بازار سرمایه 
به ویژه در چهار روز ابتدایی هفته ش��رایط ضعیفی را پش��ت س��ر 
گذاشت به طوری که گروه خودرویی نیز تحت تأثیر این وضعیت 
ق��رار گرف��ت. وی دلی��ل این وضعیت را قرارگی��ری بازار در فاز 
اصاحات دانس��ت و افزود: البته بر اس��اس اخبار واصله، قرار بر 
عرضه خودرو در بورس کالا است که همین امر تا حدودی قیمت 
خودرو را به قیمت بازار نزدیک و وضعیت ش��رکت ها را بهبود 
می بخش��د. این کارش��ناس بازار سرمایه در خصوص اظهارات 
برخی کارشناس��ان مبنی بر رش��د تولید خودرو به عنوان یکی از 
شرایط ورود این محصول به بورس کالا، میزان تولید و عرضه 
خودرو را مناسب ارزیابی کرد و گفت: میزان عرضه فعلی خودرو 
تبع��ات منف��ی برای تعیین قیمت نهایی خودرو در بورس کالا و 
در نتیجه تأمین حقوق مصرف کننده نخواهد داش��ت. دارابی با 
بیان اینکه در حال حاضر نظام دلالی و فروش با قیمت پایین، 
موجب ایجاد تقاضای کاذب در بازار خودرو شده است، تصریح 
کرد: حضور ده ها هزار نفری متقاضیان در طرح ثبت نام خودرو 
حاکی از اهداف س��ودجویانه خریداران و فروش با قیمت بالاتر 

در بازار است.  

گروه صنعت و تجارت: موضوع رشد اقتصادی و رشد شاخص های 
مربوط به توليد صنعتی در كشور يكی از مهمترين نقاط كانونی 
در مباحث اقتصادی كشورهاسـت. بسـياری از اقتصاددان ها 
درباره رشد اقتصادی نظريه پردازی كرده اند. برای اينكه يك 
اقتصاد از جايگاه فعلی خود به جايگاه برتری برسد، نيازمند 
رشد اقتصادی مستمر و بالايی است. بررسی ها نشان می دهد 
كه بخش صنعت بهره وری بالايی دارد و كسب وكارها در يك 
اقتصاد در حال توسعه به سمت صنعت انتقال پيدا می كنند و 
با توجه به بالا بودن بهره وری فعاليت صنعتی پيوستگی رشد 
ادامه دار خواهد بود. در اين ميان امكانات و منابع صنعت برای 
رشد و بهره وری نامحدود است؛ با توجه به نقش نوآوری و دانش 
در صنعت، در بلندمدت رشد بهره وری پيوسته ادامه می يابد و 

اين برای پايداری و مستمر بودن رشد حياتی است.
ب��ه اعتقاد کارشناس��ان اقتصادی اگ��ر اقتصادی بخش صنعت 
پیشرفته نداشته باشد، نمی تواند بخش خدمات باکیفیت بالایی 
را تجرب��ه کن��د. وضعی��ت اقتصاد ایران اما تا اندازه ای ش��رایط 
متفاوت را تجربه می کند و در یک دهه گذشته وضعیت آشفته ای 
را در حوزه صنعت به خود دیده است. نرخ رشد اقتصادی پایین، 
درآمد س��رانه ای که فاصله زیادی با وضعیت یک دهه گذش��ته 
دارد، تورم های دورقمی، رش��د نقدینگی  بالا و س��ایر متغیرهای 
کان که در آنها وضعیت چندان مطلوبی نداریم. با این حساب 
اگر از منظر توسعه صنعتی دو متغیر کلیدی بهره وری و تشکیل 
سرمایه نماگر مسیر است و وضعیت کشور در هر دو این نماگرها 

چندان مطلوب نیست.
سال هاس��ت که فعالان اقتصادی در حوزه صنعت از نبود یک 
نقش��ه راه بلندمدت و اس��تراتژی مش��خص گایه می کنند. 
کارشناس��ان اقتصادی اما معتقدند که در کنار نبود اس��تراتژی 
توس��عه صنعتی، عدم اصاحات س��اختاری باعث افول صنعت 
ش��ده اس��ت. می ت��وان گفت که نه تحریم عام��ل اصلی افول 
توسعه صنعتی است و نه عدم انجام اصاحات ساختاری؛ اما آن 
چیزی که در وضعیت کنونی اقتصاد ایران غایب اس��ت داش��تن 
اس��تراتژی توس��عه صنعتی مشخص است. در طول این سال ها 
ما درخواس��ت تدوین س��ند استراتژی توسعه صنعتی را داشتیم. 
این موارد در حالی اس��ت که در بند الف ماده ۴6 برنامه شش��م 
توس��عه  این درخواس��ت از وزارت صمت مطرح ش��ده اما شاهد 
تدوین یک س��ند و اجرایی ش��دن آن نبودیم. این درخواست در 
برنامه های چهارم تا شش��م نیز مطرح ش��ده و هر دوره در س��ال 
آخر دولت ها س��ندی منتش��ر ش��ده ولی مبنای سیاست گذاری 

قرار نگرفته است.
نکته دارای اهمیت این است که برای تحول ساختاری صنعت 
باید اس��تراتژی را به س��مت تنوع یابی و افزایش پیچیدگی در 
اقتصاد ایران دنبال کنیم. اس��تراتژی مس��یری اس��ت که برای 

رس��یدن به یک هدف آن را اتخاذ می کنند. افزایش بهره وری 
چیزی است که در چارچوب اصاحات ممکن است و ما بیشترین 
آس��یب را نه از تحریم که از نداش��تن اس��تراتژی توسعه صنعتی 
دیده ایم. این در حالی است که این روزها اقتصاد ایران وضعیت 
نامتعادل و روزهای سختی را می گذراند؛ تحریم و تبعات ناشی 

از شیوع ویروس کرونا این وضعیت را بدتر کرده است.

وابستگی به واردات عامل ضعف تولید � 
محمدقلی یوسفی، استاد اقتصاد دانشگاه عامه طباطبایی در 
گفتگو با اتاق ایران، می گوید: بحران های مرتبط به هم اقتصاد 
را آسیب پذیر کرده است. ما در دوره برجام فرصت های زیادی 
برای اقتصاد داش��تیم ولی نتوانس��تیم از آن فرصت ها درس��ت 
به��ره بگیری��م. تحریم، کاهش قیمت نف��ت و ویروس کرونا، 
نبود تکنولوژی به روز صنعتی و مش��کات واردات تکنولوژی 
صنعت��ی عرص��ه را ب��ر اقتصاد تنگ کرده اس��ت. از طرف دیگر 
امروز نمی توانیم تنها از بحران ناش��ی از کرونا حرف بزنیم، به 
دلیل اینکه بحران در اقتصاد ایران سال هاست که ریشه دوانده 
اس��ت. از ابتدا سیاس��ت های نادرس��ت اقتصادی سبب شده که 
اقتصاد ایران با مش��کات متعددی روبرو ش��ود و در این میان 
بیش��ترین آس��یب به تولید خورده اس��ت؛ لطمه خوردن به تولید 
یعن��ی لطم��ه خوردن به اش��تغال، محدودی��ت در عرضه کالا، 
وابستگی به واردات، تورم و رکود و درنهایت بالا رفتن نرخ ارز 

و بار دیگر تشدید رکود تورمی.
این کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: تضعیف تولید در واقع 
وابس��تگی اقتصاد به واردات، عمیق تر ش��دن مشکات دولت 
برای تأمین نیاز داخلی، و تضعیف صادرات است؛ درنتیجه این 
مش��کات، درآمد ارزی دولت پایین می آید و همه این روندها 
ب��ر قیم��ت ارز و درنهایت ب��ر قیمت کالا اثرگذار خواهد بود. در 
چنی��ن ش��رایطی دول��ت بزرگ و بزرگ تر می ش��ود. با افزایش 
نقدینگ��ی در جامع��ه و به تبع آن ب��الا رفتن نرخ تورم و کاهش 
قدرت خرید مردم مشکات در اقتصاد ایران نهادینه می شود. 
البت��ه ه��ر رونقی نباید ما را خش��نود کن��د بلکه ثبات همه جانبه 
اقتصاد کان ضرورت دارد. ما باید از تکرار روندهای مشکل زا 

جلوگیری کنیم.
یوسفی با اشاره به مشکل اصلی در بخش صنعت؛ گفت: بدون 
ورود تکنولوژی نمی ش��ود برای صنعت ایران کاری کرد. اکثر 
صنایع نیاز به بازسازی، نوسازی و تجدید ساختار دارند چراکه 
تکنولوژی و ماشین آلات صنعت ایران قدیمی است. سرمایه گذار 
در صنعت و تولید س��رمایه گذاری نمی کند؛ سرمایه گذار بخش 
خصوصی به س��مت س��رمایه گذاری کوتاه مدت می رود؛ یعنی 
ورود به بورس، خرید اتومبیل و بازار مس��کن. توان، س��رمایه و 
انگیزه بخش خصوصی پایین آمده اس��ت و آن ها نمی خواهند 
سرمایه خود را به جایی ببرند که مدیریت آن در دست دولت است 

چراکه درنهایت سرنوشت این بنگاه ها زیان دهی خواهد بود.

این اس��تاد دانش��گاه تاکید کرد: بدون تعامل س��ازنده با دنیا و 
توافق ه��ای جهان��ی، ایج��اد تحول در صنعت ممکن نیس��ت. 
س��رمایه گذار خارج��ی ت��وان آوردن تکنول��وژی روز، ارتقای 
تکنولوژی صنایع ایران، بازاریابی و صادرات را دارد. باید از این 
پتانسیل بهره بگیریم. به تأکید می گویم باید با دنیا تعامل کرد. 
اگر صنایع بزرگ در ایران با س��رمایه و تکنولوژی س��رمایه گذار 
خارجی کار کند، بعداً سایر صنایع کوچک هم توان رقابت پیدا 
می کنن��د وگرن��ه همین وضعیت مرتب تکرار می ش��ود. تجربه 
۴0 س��اله گذش��ته نش��ان داده که با این روند اوضاع بهتر نشده 

و نمی شود.
این کارش��ناس اقتصادی در پایان گفت: همیش��ه دخالت های 
دولت و سیاس��ت گذاری آنی از قیمت ارز تا قمیت گذاری کالا، 
از مقررات گذاری تا فروش مجوز راه را بر صنعت بس��ته اس��ت. 
از طرف دیگر انتظار صنعت این اس��ت که مس��ئولان با تعامل 
با دنیا مشکات حوزه تولید را برطرف کنند. دولت باید در این 
فرصت اندك باقی مانده، به حال اقتصاد کش��ور چاره اندیش��ی 
کند و صد البته این چاره اندیشی در گره گشایی از بن بست های 

بانکی و تعامل با دنیاست.

بی توجهی دولت به بخش صنعت � 
در همی��ن ح��ال داریوش محمودی، کارش��ناس اقتصادی در 
گفتگویی اظهار کرد: دولت در بخش صنعت و تولید چابکی لازم 
را ندارد و هوش��مندانه رفتار نمی کند. دولت در بخش صنعت و 
تولید چابکی لازم را ندارد و هوشمندانه رفتار نمی کند و وضعیت 
کنونی سرمایه گذاری ایران در بخش تولید و صنعت خوب نیست 

و ضروری است که به این موضوع پرداخته شود.
ای��ن صاح��ب نظر حوزه صنعت در ادامه حفظ س��رمایه گذاری 
در بخش های��ی از صنع��ت و تولی��د را حتی ضروری تر از رش��د 
س��رمایه گذاری در آن دانس��ت و گفت: متأسفانه اصل سرمایه 
در بخش های��ی از تولی��د و صنعت حفظ نمی ش��ود و لذا عبارت 
»انقاب سرمایه گذاری« در چنین شرایطی جای سؤال و ابهام 
دارد. ما متأسفانه از اتفاقاتی که در حوزه ارز افتاده و مزیت های 
نس��بی در بخش تولید که فرصتی را برای کش��ور فراهم کرده، 
استفاده چندانی نکردیم و شرایط فعلی و نوسانات بازار سرمایه 
و مس��کن و ارز و طا هم نش��ان می دهند که وضعیت تولید در 

کشورمان مطلوب نیست.
محمودی تصریح کرد: درست است که تحریم ها و شیوع کرونا 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی را به شدت تحت تأثیر قرار داده، 
اما حتی در این ش��رایط هم نس��بت به س��ایر کشورها عملکرد 
خوبی نداشتیم. خروجی امر سرمایه گذاری، اشتغال زایی است 
و بنابراین زمانی شرایط اشتغال در کشور بهبود پیدا خواهد کرد 

که سرمایه گذاری، شرایط خوبی داشته باشد.

تجارتگزارشمیدهد

 گرفتار شدن صنعت در هزارتوی مشکلات 

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

بانكها2هزارواحدتولیدیراتملكوتعطیلکردندعرضه30درصدفولادتولیدیدربورس
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس می گوید در حال حاضر در خوشبینانه ترین 
حالت 30 تا 35 درصد فولاد تولیدی در بورس عرضه می شود درحالیکه اگر به صورت 
کامل در بورس عرضه شود، نه تنها بازار ساماندهی می شود بلکه می توان زمینه صادرات 
را نیز فراهم کرد. حجت اله فیروزی در گفتگو با خانه ملت درباره تصویب کلیات طرح 
توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد، گفت: از آنجا که تعداد پیشنهادات نمایندگان درباره 
طرح مذکور بس��یار بود به درخواس��ت کمیس��یون صنایع و معادن، طرح به کمیسیون 
بازگشت تا پس از بررسی دقیق نظرات، پیشنهادات مناسب در طرح توسعه و تولید پایدار 

زنجیره فولاد اعمال شود. این نماینده مجلس درباره ضرورت تصویب طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد، افزود: در 
سال ۹8 حدود  28 میلیون تُن محصولات فولادی تولید شد که از این میزان 18 میلیون تن میزان مصرف داخلی بود 
در نتیجه حدود 10 میلیون تن مازاد تولید در کشور موجود بود. این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه براساس 
پیش بینی ها تولید انواع محصولات فولادی در سال جاری حدود 30 میلیون تُن تولید است که از این میزان در بهترین 
شرایط 15 میلیون تن در داخل مصرف خواهد شد، ادامه داد: در حال حاضر در خوشبینانه ترین حالت 30 تا 35 درصد فولاد 
تولیدی در بورس عرضه می شود این در حالی است که اگر به صورت کامل بورس عرضه شود، نه تنها بازار ساماندهی 

می شود بلکه می توان زمینه صادرات را نیز فراهم کرد.

عضو هیأت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت گفت: بیش از 2 هزار واحد تولیدی 
به وسیله بانک ها تملک و تعطیل شده است و تعداد زیادی نیز در مراحل اجرایی 
باتکلیف هس��تند و هر لحظه ممکن اس��ت تعطیل ش��وند. آرمان خالقی افزود: 
اگر مس��ئله س��ود مرکب به رویه تبدیل ش��ود دادستان کل کشور به عنوان مدعی 
العموم می تواند وارد شود. خالقی گفت: بانک ها زمانی که می خواهند تسهیات 
را تمدید کنند باقیمانده را مانند تس��هیات جدید و س��ود آن را نیز بیش��تر از س��ود 

تسهیات ابتدایی محاسبه می کنند.
 وی افزود: بر این اس��اس، چون قرارداد جدید اس��ت که س��ود جدیدی در آن در نظر گرفته اند می توانند قانون را 
دور بزنند و بدهی مش��تریان را با س��ود بیش��تر تقس��یط می کنند. عضو هیأت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت 
گفت: قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار بر بازنگری قرارداد های تسهیات بانکی با همفکری خانه صنعت 
و معدن تأکید کرده اس��ت، اما بانک ها با فرمول خودش��ان س��ود این تس��هیات را محاس��به می کنند. وی افزود: 
بانک ها به سازمان ثبت اسناد نامه می زنند که واحد تولیدی بدهکار را تملیک کنند، اما تولیدکننده اعام می کند 
س��ود تس��هیات به درس��تی محاس��به نش��ده است و در این باره کسی وجود ندارد که درست یا غلط بودن محاسبه 

بانک ها را بررسی کند.  

  انحصار  شرکت های دخانی خارجی در بازار 
عضو کمیس��یون صنایع مجلس با بیان اینکه مرکز نظارت بر 
دخانیات برای ش��رکت های خارجی ش��به انحصار ایجاده کرده 
است، گفت: طی چند سال گذشته امتیاز خوبی که از شرکت های 
خارجی داش��تیم را از دس��ت دادیم. روح الله ایزدخواه در گفتگو 
با مهر، در مورد وضعیت صنعت دخانیات کشور، اظهار داشت: 
شرکت ملی دخانیات تا چند سال پیش که سیاست گذار صنعت 
دخانیات بود، یک وحدت رویه در حوزه صنعت دخانیات و بازار 
دخانی��ات ایج��اد ک��رده بود، منته��ی از زمانی که این نقش را از 
ش��رکت دخانیات گرفتند و به »مرکز برنامه ریزی و نظارت بر 

دخانیات کشور« ذیل وزارت صمت منتقل کردند، این شرکت 
صرفاً تبدیل به یک ش��رکت تولیدی ش��ده است. وی ادامه داد: 
طبق بررس��ی هایی که انجام ش��ده، تاکنون این مرکز نتوانسته 
سیاس��ت گذاری مناس��بی در جهت منافع ملی و تقویت تولید 
داخلی انجام دهد و امروز ش��اهد هس��تیم که بیش از 60 درصد 
بازار در دست دو شرکت خارجی است و به نوعی شبه انحصار 
برای شرکت های خارجی ایجاد شده و این شرکت ها بازار را در 
دست گرفته اند؛ نکته مهمتر اینکه زنجیره تأمین این دو شرکت 
در داخل نیس��ت یعنی بیش��تر مونتاژ می کنند و ارزش افزوده 

زنجیره در خارج از کش��ور اس��ت و فقط فروش و برندینگ خود 
را به داخل ایران می آورند؛ به همین دلیل اشتغالزایی تولید آنها 
در ایران انجام نمی ش��ود. ایزدخواه گفت: با توجه به اینکه این 
دو ش��رکت خارجی از وزارت صمت دس��تور می گیرند و شرکت 
ملی دخانیات دیگر در این امر نقشی ندارد، متأسفانه روی بومی 
سازی و داخلی سازی زنجیره تولید این شرکت ها نظارتی وجود 
ندارد. از طرف دیگر، قاچاق گسترده هم وجود دارد و حدود 25 

درصد بازار داخل از طریق قاچاق تأمین می شود.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: با توجه به اینکه در 

بخشی از صنایع دیده ایم که شرکت های خارجی وقتی سهمی 
از بازار می گیرند زرنگی به خرج می دهند و از طریق قاچاق باز 
ه��م محص��ول خ��ود را وارد بازار می کنند و به دلیل نبود نظارت 
از دو طرف س��ود می کنند، از این رو احتمال می دهیم که این 
اتفاق در حوزه دخانیات هم افتاده باشد و این دو شرکت خارجی 
سهمی از قاچاق داشته باشند که البته این مساله نیاز به تحقیق 
دارد و با توجه به اینکه قرار است از صنعت دخانیات تحقیق و 
تفحص صورت بگیرد، در طرح تحقیق و تفحص خود در مورد 

این مساله شفاف سازی کامل خواهیم کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در مقابل صادرات 
برق از کش��ور پاکس��تان، می توانیم برنج وارد کنیم که 
ای��ن مه��م منتظر تصویب در دس��تگاه های مرتبط در 
پاکس��تان از جمله بانک مرکزی این کش��ور اس��ت. به 
گزارش ش��اتا، علیرضا رزم حسینی در گفتگوی تلفنی 
با  عبدالرزاق داوود، مشاور نخست وزیر و وزیر صنعت، 
بازرگانی، نس��اجی، تولید و س��رمایه گذاری پاکستان 
با ابراز خرس��ندی از بازگش��ایی مرز ریمدان- گبد بر 
گس��ترش فعالیت های این مرز، برای توسعه مراودات 
تجاری و همکاری های میان دو کشور تاکید کرد. وزیر 
صمت افزود: با امضای تفاهم نامه ها و توافقنامه های 
مشترك در این نشست، همکاری های میان دو کشور 
توسعه خواهد یافت. وی با اشاره به تصویب مصوبات 
مرب��وط ب��ه مبادلات مرزی در مجل��س ایران عاقه 

مندی کش��ورمان را برای توس��عه مبادلات با پاکستان 
در ح��وزه مرزه��ا اعام کرد. رزم حس��ینی همچنین با 
اشاره به بازگشایی مرز ریمدان-گبد به عنوان دومین 
مرز رس��می میان دو کش��ور ابراز امیدواری کرد که با 
توافق طرفین به زودی شاهد گشایش مرز سوم میان 
دو کشور و توسعه مراودات بیشتر نیز باشیم. رزم حسینی 
تأکی��د ک��رد که با برگزاری نهمین کمیته مش��ترك و 
رایزنی های انجام ش��ده، مذاکرات موافقتنامه تجارت 
آزاد نهایی شود. وزیر صمت کشورمان همچنین با اشاره 
به مذاکرات قبلی درخصوص تهاتر کالا میان دو کشور، 
گفت: در مقابل صادرات برق، از کشور پاکستان برنج 
می توانی��م وارد کنی��م ک��ه این مهم منتظر تصویب در 
دستگاه های مرتبط در پاکستان از جمله بانک مرکزی 
این کشور است. رزم حسینی با یادآوری ظرفیت تجار 
توانمند در پاکستان، آمادگی کشورمان را برای دعوت 
از سرمایه گذاران و تجار پاکستانی برای سرمایه گذاری 
در مرز میرجاوه یا مناطق آزادی همانند چابهار اعام 
کرد. وی با اشاره به شیوع ویروس کرونا و تاثیری که 
ب��ر کاه��ش مبادلات تجاری میان دو کش��ور و تمامی 
کش��ورهای دنیا داش��ته، گفت: نهمین کمیته مشترك 
تجاری دو کش��ور س��رآغاز دور جدیدی از همکاری ها 

برای گسترش مبادلات باشد. 

عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: کمیس��یون 
اقتص��ادی و تلفی��ق بودج��ه ب��ر دریاف��ت مالی��ات از 
خودروهای لوکس تاکید ویژه ای دارند و به طور قطع 
قانونی در این باره مصوب خواهد شد. محمد علی پور 
در گفتگ��و ب��ا خبرخودرو اظهار داش��ت: اخذ مالیات از 
خودروه��ای لوک��س با قیمت بیش از 2 میلیارد تومان 
در بودجه سال ۹۹ پیش بینی شده بود که به مرحله اجرا 
نرسید و مجدداً در بودجه 1۴00 نیز طرح موضوع شده 
و از آنجایی که وظیفه کمیسیون تلفیق تصمیم گیری 
درخصوص برنامه س��الانه کش��ور مبتنی بر درآمدها و 
هزینه ها اس��ت، بررس��ی ها روی این موضوع در حال 
انجام اس��ت. وی درخصوص وضعیت بررسی طرحی 
مبن��ی ب��ر اخ��ذ مالی��ات از خودروه��ای لوکس که در 
دس��تور کار کمیس��یون اقتصادی قرار داش��ت، افزود: 
اخذ مالیات از خودروهای لوکس موضوعی اس��ت که 
اعضای کمیس��یون تلفیق بودجه 1۴00 توجه ویژه ای 
ب��ه آن دارن��د و حت��ی در صورتی که مصوبه ای در این 
باره به تصویب نرسد، در کمیسیون اقتصادی به طور 
قطع پیگیری ش��ده و مصوب خواهد ش��د. این نماینده 
مجل��س گفت: تاکید کمیس��یون بیش��تر اخذ مالیات 
از خودروهای لوکس اس��ت و طرحی در کمیس��یون 
مبن��ی بر دریاف��ت مالیات از خودروهای داخلی مطرح 

نش��ده اس��ت. علی پور درخصوص تکلیف اخذ مالیات 
بر عایدی س��رمایه تصریح کرد: اخذ مالیات بر عایدی 
سرمایه که خرید و فروش خودرو نیز شامل این نوع از 
مالیات می شود، یکی دیگر از موضوعاتی است که در 
کمیس��یون مطرح ش��ده اما در حال حاضر ارائه طرحی 
در ای��ن خص��وص به ویژه در حوزه خودرو در دس��تور 
کار نمایندگان قرار ندارد. وی درخصوص راهکارهای 
ممانعت از فرار مالیاتی و ایجاد مانع در جهت دور زدن 
قانون بیان کرد: کمیسیون اقتصادی از ابتدای آغاز به 
کار مجلس یازدهم به دنبال این است که افرادی که 
از طریق فعالیت های واسطه گری و یا خرید و فروش 
خودرو، س��ودهای کانی نصیب شان می شود، موظف 
ب��ه پرداخ��ت مالیات ش��وند که م��واردی نیز در قانون 

پیش بینی شده است. 

عزم جدی مجلس بر اخذ ماليات از خودروهای لوكسواردات برنج در مقابل صادرات برق به پاكستان


